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iUlaria Cobarsí: 
Molt gironins coneixen Maria Cobarsí i Corretger. 0 potser creuen que la coneixen. La Maria, des de fa molts i 

molts anys, forma part del paisatge de Girona. La ciutat li ho ha reconegut recentment en homenatjar en la seva 

persona rAssociació d'Amics de les Flors i atorgar-li la distinció Athenea. Maria Cobarsí, de primera impressió, 

sembla una persona de caràcter correcte però sec, de les que va al gra i no està d'històries. I això d'anar al gra í 

no estar d'històries és ben cert, però allò del caràcter no: quan ha fet coneixença d'una persona, s'obre com una 

flor. Té la conversa fàcil i erudita. Destil·la sentiments profunds. Destil·la una personalitat a prova de bomba. Hi 

haurà a qui li costi de creure, però la Maria, que té un domini e)(traordinari de les emocions, alguna vegada 

-poques, és cert- no les sap amagar i en els seus ulls, cansats però vius, hi apareix una lluïssor que li ve directa

ment del cor. Tothom qui coneix Maria Cobarsí està d'acord que és un dona de pedra picada, amb uns criteris 

definits que, no obstant això, no l'impedeixen contactar, col·laborar, organitzar, impulsar, reiacionar-se cordial

ment, fer-se estimar, en definitiva. A la seva manera, la Maria és progressista. No es tanca en el passat. Té una 

gran confiança en el jovent, del qual sempre s'envolta. La Maria sol estar al dia. Però les grans virtuts de la Maria, 

les que destaquen per sobre de les altres, són la discreció i la humilitat. Mai no vol ser protagonista de res. H\ de 

les seves pròpies actuacions, algunes amb resultats molt positius. 1 la constància. La seva constància és un 

exemple de com aconseguirallò que hom entén bo malgrat que sembli impossible. 

-Maria, vostè va néixer a Girona? 
—No, jo sóc filla de Vilobí d'Onyar, de 
pagès. Casa meva era un mas de pagès. 
Els meus pares feien de pagesos. Eren 
els propietaris del mas, però no s'ho 
podien fer sols, cenien ajudants -mos
sos, que se'n deien-. El treball, com és 
natural, era de sol a sol. És a dir, em 
vaig criar enmig de la natura, enmig 
de l'aviram i de tot l'altre bestiar que 
era el motor i la benzina dels estris de 
conreu, i que també ens proveïa d'ali
ment, carn, llet, etc, Conservo records 
molt agradables d'aquella meva infan
tesa. A pagès s'hi vivien intensament 
les estacions de Tany. Jo vivia intensa
ment sobretot la primavera, Em sem
blava un miracle veure florir les plantes 
i sentir els seus aromes. 

-Però a vostè se l'ha vist vivint sempre a 
Girona i sempre iia tingut l'aspecte 
d'una persona de ciutat. 

-Jo vaig venir a Girona quan tenia 10 
anys per esmdiar el batxiller a l'InstitLit 
Vell del carrer de la Força. Abans, ha
via anat a l'escola rural de Vilobí. Per 
anar a escola havia de caminar ben bé 
mitja hora. El camí era preciós, enmig 
de camps i rierols. Als pobles, aleshores 
hi havia mestres i mestresses molt bons, 
;mib una grau capacitat pedagògica. 
Molt emdits en totes les matèries, 6ns i 
tot en la música —tal era el cas de la 
jiostra mestra—, i tanibé molt sacrificats. 
Era dur ser mestre de l'escola d'un po
ble de pagès. Però la nostra mestra, la 
senyoreta Àngela Pastells, em confes.sà, 
anys més tard, que la major compensa

ció era veure progressar els seus alum
nes i veure'ls instal·lats en la societat 
com a persones cultes i de profit. Els 
mestres, aleshores, tenien contacte amb 
els pares dels alumnes i sovint els acon
sellaven de com canalitzar les aptituds 
del seus fills. Amb sacrifici, dels pares i 
propi, es podia estudiar. Per això, quan 
es va acabar l'ensenyament primari i 
després que a Vilobí em preparessin 
per a l'ingrés a batxillerat, un cop apro
vat, vaig venir a Girona a estudiar, i 
Girona ha sigut la meva segona casa, 
que amb el temps ja és la primera, tot i 
que recordo molt sovint aquells temps, 
sobretot quan torno a la casa, la nostra 
casa de Vilobí, on resten uns records 
molt intensos, tan intensos i profunds 
com les aiTcls d'una planta. 
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integritat i constància 

-Bé, situem-nos, doncs, a l'Institut. 
En quina època va arribar-hi? 

- l ; i lio liL' d i t , t en ia H) ntiys. Era 

abans de h giicrra. T o t allò c m venia 

Ihrçj de nou. 

AqiiL·ll edifici tan gran , aquelles 

aules immenses, amb vitnnes que c o n 

tenien aparells estranys, animals disse-

cats, flors i plantes de gnix, molt gros

ses. Tot allò dci.xava la mainada adjiii-

rats i ml xie atemorits. I eis proíessors. 

els catedràtics, quo dèiem, solemnes, 

traspuaven ciència, autoritat i respecte 

i, després ho vaig saber, en la docència 

eren magnífics. Quina llàstima que en 

els instituts d'avui això de l'autoritat i 

el respecte ja no existeixi cant. Qui sap 

011 cal cercar les causes i què caldria fer 

per redrcti-ar-ho, Penso que la culpa la 

tenim cocs. Tota la soeiecat. 

-Recorda especialment alguns profes
sors? i dels companys, què en pot dir? 

- E n t r e els professors r e c o r d o el Sr. 

Ciener, de matemàtiques, la Sra, Fus-

cagueras i el Sr. R o i g . de ciències na-

curals, el Sr. Pio Burch. de filosofia, el 

Sr. Bonet de química, el Sr. R u i z . de 

tïsica. el Sr. C a m p s , de gramàtica i 

M n . Llauro, de llatí. Pel q u e fa ais 

companys, com que hi havia separa

ció do sexes, jo freqüentava més les 

noies, però tots érem coneguts i a la fi 

companys i amics. Vàrem coinenvar 

el batxillerat 211 alumnes, dels quals 

només .̂ H érem noies. Vàrem acabar-

lo mol ts menys , sobre to t de no ies , 

perquè als 14 anys anaven a magisteri. 

Però quasi puc afirmar que va ser una 

generació de profit. Alguns varen aca

bar medic ina (Bacquelaine, Barroso, 

Siqués. Vilagut, R e i n é . Solà i Faustina 

Serra); d"altres periodisme (laume Su

reda l'rat, Lluís Pruneda i Puvol, que 
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va arribar a treballíir al cine a m b Ber -

langa i Bardcm); canibé advocats (Bo-

tanch. Riera Valls i els germans X i -

bcr ta ) , arqi i icect ts {Altimir i Bosch 

Reig) i veterinària, tàmiàcia. enginye

ria, quimiqiies i fins i tot no hi faltava 

un capL'ilà, erec (.juc jifSLiïca (Eusebi 

C o l o m e r ) i un milicar ÍJosús Cos ta 

Fortià), que va arribar a almirall. Però 

el grup més aombrós era el de filoso

fia i lletres {Enric Mi rambe l l , Fèlix 

Casellas, Montse r ra t Farreras, Maria 

Panella i nua bona colla més). Obser 

veu que hi havia de tot. 

-Ja que ha esmentat la guerra, què en 
recorda vostè d'aquell penode? 

- Q L I · I " va esclatar, jo tenia dotze anys i 

de la qüesticS política... poca cosa, però 

notàvem el trasbals. Molta gent tenia 

por, hi havia molc de trasbals i això, a 

una noia de dotze anys. Pateccava. N o 

obstant això. els cstutlis no es varen in

terrompre mai del tot. QLian hi havia 

algun bombardeig ens teien baixar per 

una escaJa fosca fins a Lina mena de fo

rat sota terra. Era cl que avui to thom 

coneix com «la carbonera», recentment 

recuperada per a rcxposic ió de Hors. 

En el període de guerra els profes-sors 

canviaven, uns marxaven i en venien 

de nous d 'a l t res bandes d 'E.spanya. 

Però es mantenia la qualitat de l 'ense

nyament . En acabar la guen-a també en 

mai->:arcn uns i en vingueren uns altres, 

D u r a n t la guerra, l ' ensenyament era 

mixt i per tant vàrem reforçar l'amistat 

entre tots plegats. He tota la colla de 

companys i companyes ja fa temps que 

en quedem pocs. N o ta pas gaire và

rem voler celebrar els 55 anys de final 

del batxillerat i al cap de poc se'n m o 

rien dos més. Q u è hi íàrcm! 

- I després, què? 
- J o volia seguir estLidiant i ho vaig fer. 

Estudiava per lliure i anava a classe a 

l'acadèmia Eniporion. M'examinava a 

Barcelona. Vaig fer peritatge mercan

til, professorat mercanti l i i n t enden t 

mercantil . Això avui està integrat en 

la branca d"ecónòmiques. Les noies, a 

la universitat, érem molt poques. 

-1 quan van acabar els estudis? 
—Per allò del servei social, qiie alesho

res era obligatori, vaig entrar en con

tacte amb la Secció Femenina i em va

ren oferir feina en aquella organització. 

-Així va començar a fer activitat política? 
- H o m e , l'organització sí que era polí

tica i, na tu ra lment , si s'hi treballava 

volia dir q u e no n 'eres pas contrari , 

però de política, estrictament i exclu

siva, no en vaig fer. Al principi era r e 

gidora - se 'n de i a - d'esports, i després 

ho vaig ser de "la ciutat i el camp" , 

que consistia a organitzar activitats per 

al m ó n laboral i el món rural, toc diri

git cap a les noies. És a dir, activitats 

culturals i esportives, q u e tanibé era 

una manera de fer política, si es vol. 

D e mica en mica vaig anar adquirint 

més feina i responsabilitats. 

-En què consistia aquesta tasca que es 
feia en l'organització? 

—Era molt divei"sa i dirigida a les noies. 

I*er exemple , es fomentava l 'esport, 

molt poc li-eqüent, aleshores, enti-e les 

dones. J o mateixa vaig practicar hoquei 

sobre herba , bàsquet i esquí . t]ue el 

lèiem a Núria; se'n donaven cursos i 

les professores eren noies de Ripoll i 

d'aquelles rodalies; també hi havia m o 

nitors. Vàrem guanyar el campiona t 

nacional. Amb una ruloc org;initzàvem 

aules ambulants pels pobles amb acrivi-

tats molt diverses. T ingué molt ifèxit 

el socorrisnie i primers auxilis, impartit 

per metges, així com cul^os de dietèri-

ca i alimentació. T a m b é fèiem cursos 

ii'oticis, .assoli gi'an èxit el curs anome

nat de (aors i danses». De la música se 

ifencarregava el professor Francesc C i 

vil i de la dansa el Sr. Figueras i altres 

professoi-s. Amb la nostra coral, jun ta -

nrent amb la del GEiEG, que dirigia el 

mestre Viader, vàrem guanyar un pri

mer premi internacional a Arezzo (Ità

lia). En tomar, la rebuda fou apoteòsi

ca, com de futbolistes. T a m b é vàrem 

gLianyar mi primer premi nacional de 

cors i danses a Madrid amb la inteipre-

tació ile cançons populars i cant grego

rià. Amb allò de la nilot i la possibilitat 

de voltar ]"iels pcíbles, el mestre Cavil. 

amb paper i llapis {no hi havia grava

dores) va recollir i recopilar molta m ú 

sica popular que es perdia o s'havia 

perdut- Així varen poder publicar mis 

quan t s ll ibres d 'aquests reculls m i t 

jançant una associació folklòrica que 

també vàrem crear. A més, tot això 

també servia per veure món. Amb les 

danses vàrem anar a Pen'i, a Ctiba i a 

Mèxic, T o t i ser molt positiu tot això. 

hi havia una cosa que ho era més: la 

creació dels col·legis menors. En aque

lla època a les noies ile lora de C^irtína 

o de Figueres, que eren els lloes on hi 

havia institut, els era molt dih'cil estu

diar batxillerat. Els col·legis menors els 

servien de residència i s'hi donava su-
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«Em vaig criar enmig de la natura, i quan em van dir 
si volia estudiar vaig pensar abans de to t 

en la botànica. Al final no va ser així» 

porc de coeu nicnií. A CÜrona es va ha

bilitar Lin bell edifici en iiii lloc preciós, 

prop de les pedreres, que encara cxis-

Ceix i e.s dedica a rensenyanieiic; porta 

el nom de Joan I^iig\·crt. Això, ara, no 

tindria sentil percjiiè els instituts de bat

xillerat són molc nombrosos. També , a 

l'inici de la televisió, es varen muntar 

els anomenats «telecliibs», sobretot als 

pobles i en alLíCin local de l 'escola, 

rajuncajncnt o la pari'òquia. Tingueren 

molt d'èxit. Durant tota aquella època 

vaig viatjar mol t pe r la província de 

Girona i quasi amb tots els mitjans de 

transport iinaL^inables. Vaig estar molt 

en contacte amb la gent dels pobles. 

Vaig v iure en pr imera fila el canvi 

econòmic que va fer el país i que va 

comenv;ii ' cap a l'any H). Aleshores, 

varen anar perdent èxit els tcleclubs i 

les aules ambulants, però l'activitat cul

tural no la vàrem pas deixar. 

A m b l'arribada de la democràcia, 

les instal·lacions i les activitats varen 

passar :i la Cieneralitat de Catalunya. 

Jo em vaig jubilar com a funcionària 

del nepa r t amcn t de Cultura. 

-Tota una època. Però vostè segueix en
cara molt activa i quasi tot l'any, o en 
sa major part, té molta feina amb l'ex-
posició de flors, el que ara s'anomena 
«Temps de flors». Ja sé que no fio vol 
reconèixer, però hi ha qui diu que vostè 
en va ser la inspiradora i la persona 
quevainiciartotaixò. Parlem-ne? 

-Ja començava j pensar L|iie no parlari

en! de les flors, que és el que m'interes

sa, i no pas de mi. Ja he dit que em vaig 

criar enmig de la natura i, quan a casa 

em varen dir si volia estudiar, el primer 

qcre se'm va ocórrer fou estudiar botà

nica. Al final no va ser així, però sóc 

una enamorada de la botànica. L'any 

pas.sat vàrem celebrar el 50c anivei-sari 

de ('Girona, temps de flors». Ès perquè 

feia 50 anys que la cosa se celebrava de 

forma seguida. Però cot havia comentat 

força abans, o sigui que. d'inventora jo . 

res. Abans de la gneoTi, els anys 34. 35 i 

crec que també el 36, ja s'hav-ien orga

nitzat exposicions de flors. Els pionei">i 

foren la Sra. Pinós, la Sra. Franquet i e! 

Sr. Tiiron (qne n'eballava a la Diputa

ció). Se celebraven en un local anome

nat l'Ateneu, després Centi'e Cultura, al 

catTer de la Forç·a. El cui'iós és que và

rem descobrir, toc investigant en la b o 

tiga de llibres de vell del Sr. Cortés, al 

can-er de la Força, i amb la col·labora

ció del dic llibreter i de l'investigador 

Jordi Ciibert, que ja hi havia hagut an

tecedents de toc això. Sembla q u e a 

fany 1881 ja es feien concursos i expo

sicions en un local anomenac ü d e ó n de 

les escales de Sanc Martí. Avui encara 

existeix, el comparteixen la fusteria Lla

dó i Cromacs Ensesa. Era un local de 

pública concun·ència t>n es feien obres 

de teatre i líriques i també ball, Encara 

s'obsef\'cn vestigis de fantiga sala. Và

rem localitzar itn diploma atorgat a un 

tai Sr. Figueres, del carrer del Sac, al 

costat de la plaça de l'Oli. 

-Però d'això fa més de 50 anys. 
—I tant. Suposo qne es va interrompre 

amb la gl·ieiTa. Fou l'any 1*̂ 54 que el 

tema es va revifar, U n g rup d ' a m i 

gues, totes amants de les flors, vàrem 

organitzar una exposició de rams i tes

tos que es va celebrar al Saló de Des

cans del T e a t r e Mcur ic ipa l . Hi va 

col·laborar r , \ i nn tan ien t i la Diputa

ció. En aquella mostra s'hi exposaven 

també alguns discrets projectes n u m i -

cipals. Reco rd o la maqueta de la font 

de les Foques que hi ha instal·lada a la 

plaça del Marqués de Camps. Fins al 

cap de dos anys, el 1956, no es va ce

lebrar altre cop l'exposició, que s'ins

tal·là a la sala de pergamins de la Bi

blioteca Provincial sicuada als baixos 

de l 'Hospici, avui Casa de Culcura. 

-Recorda algunes de les persones que, 
amb vostè, varen participar en les 
mostres? 

- S í , i cant. La Maria Bachs, la Sra. 

Enriqueca Freixas, el Sr. Joan Perafer-

rer (de Foto Lux). la Sra. Franquet, la 

Sra. Pinós, el Sr. T u r o n , el Sr. Regàs. 

els floristes Mar t inoy i Uaró i altres 

persones. 

- I després, com va anar la cosa? 
-Dotics , mira, es va anar animant. Va 

sorgir la idea de fer una cosa més gi-an. 

amb més imponància. Sense les instim-
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cions, aleshores no es podia fer gaire 

res, però rAjímcanient i la Diputació 

ho varen veure bé i l'any 1^58 la D i -

pntació va pennet re de ter l'Exposició 

de Flors a S;uic Pere de CaHigancs i 

rAjuntament va apoitar les brigades de 

jardineni, de paletes i d'alu'es oficis que, 

dirigits per Enlogi l iordas, varen ser 

d'un gran ajut. Llevat d'ells, l'alcra gent 

eren aficionats, més ben dit, en aquella 

època quasi tot eren aficionades, amb 

honroses excepcions, per exemple l'ar

quitecte Josep Claret lí^ubira. que eoiii 

que la seva senyora hi participava, sem

pre ens feia uns magnífics dissenys per 

aJs muntatges. En aquella etapa recor

do les persones que hi varen participar, 

les senyores Vila i Llobet, la senyora 

Campistol i unes joves promeses, les 

«nenes» (Figa i Pla), en Pere Pascua, 

que d'allò, després, en va ter ofici, i la 

senyora Farreras. àvia de Pcxalcalde i 

conseller. A més del senyor Claret i en 

Bordas, que ja he anomenat . Per cert, 

de la senyora Farreras m'agradaria ex

pl icar una a n è c d o t a de quan es va 

il·lusionar a participar-hi. 

-Va, doncs, expliqui-la. 

—Heus aquí q u e en una de les dues 

primeres exposicions, no recordo si la 

del Teatre o la de la Biblioteca, en ha

ver-se fet publicitat demaiiant flors i 

testos a la gent, un vailet del barri LIC 

Sant Pere va anar a casa de la Sra. Far

reras i li va demanar un test, perquè 

ella tenia un bon jardí, per podcr- lo 

presentar a l 'exposició. La Sra. Farre

ras li va de ixar el test i quasi es va 

oblidar del vailet. Quan , al cap d'tins 

dies, es va cloure Tcxposició el vailet 

es va tornar a presentar amb el test i li 

va dir: "Miri, Sra. Farreras. li torno el 

test i la tlor, que l 'hem cuidat bé. Ens 

han donat un premi. És aquesta copa, 

que també li porto». La Sra. FatTeras li 

va contestar: "La copa és per a tu i el 

test ja te'l regalo, amb la condició que 

el cuidis i la planta es hici gran i més 

ntaea". Des d'aqueil dia, la Sra. Farre

ras no va faltar mai més a l 'exposició, 

només quan ja no en va tenir forces a 

causa de l ' eda t . Així ha s igut a m b 

molts col·laboradors i col·laboradores. 

- l a Sant Pere, què hi va fer? 

- V a ser tot un èxit. que anava crei

x e n t any r e r e a n y . cada c o p a m b 

niLintatges més bonics i espectaculars. 

Primer eren flors i llum. Després s'hi 

va incoi-porar l'aigua i després la músi

ca. T o t allò, combinat amb les pedres 

del m o n u m e n t i sobretot amb aquell 

petit claustre tan meravellós i únic. et 

transportava a un altre m ó n . Allò etis 

va dona r ales i va ser ima autènt ica 

pr imera etapa creativa que va durar 

fins a l'any 19H2. 

En tot aquest temps l 'exposició no 

va pas romandre sempre dins de Sant 

Pere. Atès l'èxit, es va estendre als jar

dins del Dr, Figueras, q u e es varen 

enjardinar per primera vegada ;üesho-

res, i a la plaça delsjurats. 

- I a partir del 1982, què va passar? 

—Doncs que varen canviar els criteris 

dels responsables del Museu .Arque

ològic, que van dir que allò era l'edifi

ci de Sant Pere i consideraven tiue tant 

els munta tges q u e s'hi feien c o m la 

gran alluència de públic perjudicaven 

el monument . Els de l'exposició, natu

ralment, no vàrem pas poder oposar-

nos-hi. T a m p o c teníem prou coneixe

ments per saber si allò era o no era 

cert. Cal pensar que sí. El fet és que 

ens va caure el m ó n a sobre. l*erò no 

ens vàrem pas desanimar. Ja ens haví

em constituït en l'associació Amics de 

les Flors, en la qual ringué un gran pa

per de lideratgc en David Marca, que 

en va ser un autèntic impulsor. L'any 

19811 també s'havia constituït l'associa

ció Amics de la Girona Antiga, en què 

tenia un important paper la Rosa M. 

Labayen. Les dues associacions ens và

rem moure . L'Ajtintament ho veia bé 

i començava a intuir el gr.in èxit que 

després s'ha esdevingut. Total, que và

rem aconseguir u n nou recinte: l 'es

glésia gòt ica i el claustre de l ' ant ic 

convent de Sant D o m è n e c . Era dife

rent però també era magnífic. 1 més 

gran. Allí va conrençar el que podr íem 

anomenar la segona etapa de la mostra. 

L'equip es va incrementar amb moltes 

més persones , a més de les d 'abans . 

Penso en Mercè Martí, Anna Camps, 

M. Àngels Perpinyà, Rosa Sais i mol t 

e s p e c i a l m e n t en J o s e p T a r r é s , q u e 

sempre ha tingut unes idees i un gtist 

exquisits. Però en aqtiesta etapa anà

vem prims de pressupost , tot i q u e 

sempre arribàvem a te rme. Sort que 

TAjuntainent contribuïa amb les briga

des i tot el tema d'obra. Anàvem prims 

però la cosa aguantava i anava a més. 

T a m b é t e n í e m e s p o n s o r i t z a c i o n s 

d'empreses i de vivers, i fins i tot es va 

n u m t a r una petita venda de plantes. 

Algim any, fms es va haver d'establir 

un discret cobrament d'entrades que , 

dit sigui de pas, va tenir bona acollida. 

T o t plegat, p e r ò , mol ta feina per a 

molta gent i alguna angv'niia. H o và

rem superar amb il·lusió i dedicació. 
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«No m'agrada que se'm converteixi en 
protagonista de "Temps de Flors"-

D'inventora, jo , res. Tot havia començat força abans» 

- I després què? 

-DL'spK's cus v;i f.iuR' l;i SL'gana b o m 

ba. L'iiny 1990, un cop ccdic I'L-LUÍICÍ 

de Sanc D o m è n t c a la UdC'i, iicucssi-

tiweii el rec inte per a ;ud;i magna i 

tanibC' calia fer-hi obres. Hi havia una 

zona LIL' teulada en mai escut. De ma

nera que donava la sensació que toc 

s'havia acabat. Bé, no pas del tot, per

què l'Associació d'Amics de la Girona 

Ant iga ja s 'havia p r e o c u p a t d"anar 

obrinc patis particulars i fer-hi munta t 

ges i composicions florals, Allò va ser

vir perquè la mateixa gent de Girona 

redescobns racons bcilíssims quasi des

coneguts on el romanticisme, la histò

ria i Part es donaven la mà. Això va 

ser el fij conductor que connectà, sen

se internipció, Telapa de Sant D o m è 

nec i l'actual. I*erò de m o m e n t no te

níem ni Sanc Pere ni Sant l")oniènec i 

no sabíein què fer. L"any l̂ ^̂ ^̂ l no es 

va celebrar cap mostra en recinte tan

cat, llevat dels patis, com hem dit. 

- I la tercera etapa, com va començar? 

—Tots el.s interessats anàvem apartant 

idees. Estava clar que centrar l 'exposi

ció en Lui recinte tancat que tingviés 

les condicions estèticjues de Sant Pere 

o óv Sant D o n i è n e e era impossible. 

N o n'hi havia cap altre i no es podria 

pas pensar en els di>s altres m o n u 

ments importants i.le la ciutat, la Ca te 

dral i Sant Feliu, perquè tenien una fi

nalitat d 'ús de cul te i no es podien 

ucilitzar integralment. Algri va pensar 

en el Pavelló Firal però es va desesti

mar. N o hi havia color. Tal vegada la 

idea de diversificació i de no centrar 

el pes específic de la mostr;i en un sol 

edifici va sortir de la mostra mateix. 

Oels patis del lï.irri Vell, Per què no 

incloure-hi els jardins d'Alemanys, al

tre cop els del l)r. Figueras i la plaça 

dels jurats? Els lianys Àrabs, el claustre 

de la catedral, l'escala de la catedral, 

etc. Per què no convertir tot el Barri 

Vell en ima exposició de flors? 

Aquí in tervingué de fornia defi

n i t i v a r A j u n C a n 1 enc d e G i r o n a . 

L'aleshores regidor del lïarri Vell, J o 

sep M . B i r u l c s , va ser qu i h o va 

arrencar. N o només de voknitat , sinó 

material i tzant una apor tac ió e c o n ò 

mica mol t notable. I naturalment , la 

voluntat i el suport de l'alcalde Joa 

q u i m N a d a l . Es m a n t i n g u e r e n els 

col· laboradors i ens vàrem distribuir 

en tres grans grups. El de Jardins, d i 

rigit per Josep Ta t rés . el de M o n u 

ments, dirigit pels Amics de les Flors, 

i el de Patis, dirigit pels Amics de la 

Girona Antiga, an\b Rosa M. Laba-

yen al capdavant . Això va ser l 'any 

I 992 i d'aleshores ent,\i cada any s'hi 

han anat incoi^porant nous espais, n o 

ves idees, nova gent , nous equips i 

.sobretot molca jovencut que esca p re -

nenc el relleu. 1 així fins ara. Els r e 

sultats són prou coneguts. Es traspas

sen fi'onteres, hi afluei.xen —es c o m p 

t a - uns .SOlKOOl) visitants. El n o m de 

Gi rona és arreu i els g i ronins estan 

contents . Q u è més pod íem desitjar? 

Per això no m'agrada que se'm con

verteixi en autora o protagoEiista de 

«Girona, temps de fiors». Es cert que 

hi he treballat des de l'inici, però érem 

mol t s , mo l t e s , q u e hi t r eba l l àvem. 

Molta gent dels del pnncipi ja no són 

entre nos^cltres. però reviuen cada any 

en el nostre record i en cada flor que 

es planta. I així ha d'anar essent. 

-Maria, ino n'està cansada? 

- D e vegai,les si que m'hi sento, però 

p e n s o q u e és l ' eda t m é s q u e altra 

cosa. C'om diuen a pagès, el que ve 

de gust no maca. 

-Per molts anys! 

-1 que ens hi pugueu acompanyar! 

I la Maria, que en demanar-li l'entrevista 

semblava que tenia una certa reticència, si 

és que realment la tenia l'ha vençuda, Ja 

se'ns ha obert i sembla que ara és reticent 

a acabaria conversa i ens comença a ofe

rir unes coses per picar i una copeta de vi. 

La conversa segueix i el rostre de Ma

ria Cobarsí es va il·luminant com els qua* 

dres de la seva sala, molts pintats per ella 

mateixa, perquè li agrada no solament 

contemplar la natura sinó també endur-

se-la a casa. 

Narcís Sureda 

Dolors Reig 


